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شهروند| عملیات مبارزه بــا قاچاق کالا در سطح 
بازار که با شروع پاییز رقم خورده، حاشیه های زیادی 
به دنبال داشــته اســت، از جنجال اپل و سردرگمی 
مشتریان گرفته تا بسته شدن دسته جمعی مغازه های 
شــهر. این حاشــیه ها دیروز به ششــمین نشست 
نمایندگان اتاق اصناف ایران نیز کشــیده شد. علی 
فاضلی، رئیس اتاق اصناف کشور در این نشست خطاب 
به علی ربیعی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام 
کرد، جمع آوری قاچاق از سطح بازار تنها یک حرکت 
نمایشی و پاک کردن صورت مسأله است. او به سهم 
ناچیز اصناف در قاچاق کالا اشاره کرد و گفت که این 
سهم تنها 5 درصد اســت و مبارزه با قاچاق در آخرین 
زنجیره یعنی بازار غلط اســت و باید از مبادی ورودی 
کنترل شــود. فاضلی در ادامه سخنرانی صریح خود 
تأکید کرد که این شــیوه مبارزه با قاچاق تنها رد گم 
کردن است و نشان می دهد عزم جدی برای مبارزه با 
قاچاق وجود ندارد کــه ماجرا به برخورد با چهار بنگاه 

سطح شهر کشیده است. 
رئیس اتاق اصنــاف ایران به ســرانه بالای مصرف 
الکل در ایران نیز اشــاره کرد و گفت: مگر الکل قاچاق 
هم در بازار توزیع می شــود و چگونه است که بار این 
شــبکه های مافیایی قاچاق از مبادی ورود به کشور 
معدوم نمی شود؟ اصلا باید بررسی کنیم و ببینیم الکل 
توسط چه کسانی به یک کشور اسلامی قاچاق می شود 
و سرانه مصرف ما را از کشورهای غیراسلامی هم بالاتر 

برده است؟
علی ربیعی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی دیگر 
سخنران این نشســت بود. وزیر کار با تأکید بر این که 
قاچاق کالا در ایران یکی از تهدیدهای بزرگ اشتغال در 
ایران به شمار می آید، تأکید کرد که دولت روحانی تازه 
در سومین  سال فعالیت خود به شکوفایی رسیده است 
و اگر باز هم در دولت بعدی در این پست باقی بماند به 

صورت جدی تر به موضع قاچاق می پردازد. 
او همچنین دولت روحانی را دولت فروتن دانست و 
گفت همه هم و غم ما در دولت یازدهم این اســت که 
غم را از چهره مردم کم کنیم. ربیعی در ادامه از ریزش 
نیروی کار در بنگاه های بزرگ خبر داد و گفت: افزایش 
اشتغال در شرایط ریزش نیروی کار در بنگاه های بزرگ 
نشان دهنده این است که سهم اشتغال زایی بنگاه های 

کوچک افزایش داشته است. 
مسأله بیکاری در کشور هضم شده است

وزیــر کار با بیان ایــن  موضوع که قاچــاق کالا به 
مهم ترین معضل اقتصاد ایران تبدیل شده است، گفت: 
باید درباره جلوگیری از قاچاق کالا تدبیری اندیشیده 
شود و قاچاق درحال حاضر تبدیل به یک تهدید بزرگ 

برای اشتغال و بنگاه های کاری شده است. 
 او در ادامه از ریــزش نیروهای کار در صنایع بزرگ 
خبر داد و گفت: رشد صنعت بالای 10 نفر منفی بوده 
است و حتی در این بخش ریزش کار داشته ایم اما سهم 
بنگاه های کوچک و غیررســمی که عمدتا در اصناف 
هستند، افزایش پیدا کرده است و مسأله بیکاری به طور 
نسبی هضم شده است که این امر نشان دهنده نقش 

بنگاه های خُرد و کوچک در اقتصاد کشور است.
ربیعــی یادآور شــد: بنگاه های کوچــک در زمان 
تحریم ها نیز کمترین آسیب  را دیده اند و این بنگاه های 

کوچک و سهم آنها در اشتغال کشور غالب است. 
او یادآور شد: براساس سیاست های اقتصاد مقاومتی، 
کشور نیازمند رشد اقتصادی با به کار گرفتن نیروهای 
مردمی است که شاه کلید ایجاد اشتغال در حال حاضر 
خدمات و خدمات مولد است که در حوزه اصناف جای 

می گیرد.
وزیر کار در ادامه صحبت هــای خود با بیان این که 
در دوران رکود به طور طبیعی نقش خدمات برجسته 
می شــود، گفت: درحــال حاضر به نوعی اشــتغال 
پســاصنعتی را دنبال می کنیم و ما متعلق به دوره ای 
هستیم که اشــتغال در خدمات و خدمات مولد بروز 
در کشور زیاد می شود و از برنامه ریزی هایی که در این 
ارتباط در دستور کار داریم توسعه حوزه های » آی تی« 

و گردشگری در کشور است که اکنون در این بخش ها 
تمرکز کرده ایم زیرا در کوتاه مدت این بخش ها ظرفیت 
گسترش خواهند داشت و اشــتغال های موازی خود 

مانند حمل ونقل را نیز فعال می کنند.
امیدوارم  سال آینده در دولت بمانم

وزیر کار در ادامه صحبت های خود با اشاره به این که 
قاچاق کالا ضربه سنگینی به اشتغالزایی کشور وارد 
کرده اســت با خنده گفت: امیدوارم  ســال آینده در 
صورتی که در دولت باشم، بتوانیم همکاری های خود 

را در این بخش با اصناف توسعه دهیم.
ربیعی تأکید کرد: با مذاکراتی که با بانک رفاه داریم، 
دنبال آن هستیم که بیمه بیکاری را به سمت تسهیلات 
کم بهره برای بنگاه هایی کــه در معرض تهدید ایجاد 
بیکاری هستند، ببریم اما این امر فعلا در حد ایده است 

و باید بررسی های بیشتری در این زمینه انجام شود.
وزیر کار در ادامه صحبت هــای خود با بیان این که 
امیدوارم تدبیر دولت روحانی ســال ها در کشور ادامه 
داشــته باشــد، گفت: دولت روحانی چیزهایی که 
نمی داند، می گوید نمی دانم و اذعان دارد که شما عالم 
هستید )مردم و اصناف(  و من دست خود را برای یاری 

دراز می کنم. 
ربیعی افزود: هدف ما این اســت که غم را از چهره 
مردم کم کنیم و دولت برای فعالیت های خود دست 

یاری به سمت اصناف و بخش خصوصی دراز می کند.
دولت در  سال سوم تازه شکوفا شده است

وزیــر کار با بیان این کــه این دولت تــازه در حال 
شکوفا شدن در  سال ســوم خود است، گفت: تأمین 
اجتماعی اکنون به ریل برگشته است و من براساس 
ســفری که به یزد رفتــه بودم، دیدم کــه 13 درصد 
حمل ونقل کاشی و سرامیک افزایش پیدا کرده است. 
9 درصد کالای صنعتی بیشتر حمل ونقل می شود و 

فروش سیمان 4 درصد رشد دارد.
وی با بیــان این که در وضع فعلی اقتصــاد ایران با 
روش های معمولی فعلی نمی توان فعالیت کرد، گفت: 
نیاز به پیدا کردن روش های جدید در اقتصاد کشــور 

هستیم.
مبارزه با قاچاق در بازار نمایشی است

علی فاضلــی، رئیس اتاق اصناف ایران ســخنران 
دیگر این نشســت بود. او با موضع صریحانه خود در 
نشست دیروز بخش زیادی از اخبار رسانه ها را به خود 

اختصاص داد. 
رئیس اتاق اصناف ایران با بیان این که وظیفه قانونی 

اصناف مبارزه با توزیع کالای قاچاق اســت، گفت: با 
مبارزه با قاچاق کالا روبه رو هســتیم و در شهر بزرگ 
تهران 108 بازرسی برای مبارزه با قاچاق کالا در نظر 
گرفته شده است که هزینه این بازرسان به مدت 20 ماه 
است که پرداخت نشده است و من به شخصه به جای 

مسئولان وزارت صنعت خجالت می کشم.
علی فاضلی افزود: شــیوه برخورد با قاچاق کالا در 
کشور خوب نیست. فرمایشات مقام معظم رهبری در 
مورد برخورد با قاچاق کالا این گونه بود که با قاچاق کالا 
از مبدأ تا مقصد برخورد شــود، در حالی که متأسفانه 
برخورد با قاچاق کالا فقط در سطح شهرها و مغازه ها 

تعمیم داده شده است. 
رئیس اتاق اصناف ایران با تأکید بر این که یقینا باید با 
قاچاق در سطح شهر و اصناف برخورد شود، گفت: این 
موضوع تکلیف قانونی ما است و اصناف به هیچ عنوان 
حق عرضه کالای قاچاق را ندارند، اما باید قبول کنیم 
که بخشی از نظام توزیع ما سازماندهی لازم را ندارد؛ 
به عنوان مثال عرضه کالا به صورت دستفروشی یکی 
از معضلات صنفی ما است و در کنار آن 750 هزار بنگاه 
صنفی غیرهدفمند و غیرپروانه دار در کشــور در کنار 

اصناف به عرضه و توزیع کالا می پردازند. 
رئیس اتاق اصناف ایران همچنین با اشاره به این که 
امروزه شبکه های مجازی در عرضه کالای قاچاق فعال 
هستند، بیان داشت: این در حالی است که برخورد با 
عرضه کننده های کالاهای قاچاق در حوزه وظایف ما 

نیست. 
 اصناف تنها 5 درصد

در قاچاق کالا سهم دارند
فاضلی تصریح کرد: این که تمــام نیروی خود را 
برای مبارزه با کالای قاچاق در سطح شهر متمرکز 
کنیم، بــه نوعی انحــراف از موضوع اســت و باید 
بپذیریم که در مبحث قاچاق کالا، اصناف 5 درصد 
سهم دارند و بقیه آن از مبدأ تا مقصد است؛ درواقع 
برخورد با کالای قاچاق در سطح شهرها پاک کردن 
صورت مســأله اســت و قطعا باز هم عرضه کالای 

قاچاق با این شیوه مبارزه رشد خواهد کرد. 
او ادامه داد: اقداماتی که در حال انجام اســت، رد 
گم کردن است و این که تمام بحث مبارزه با کالای 
قاچاق را به چهار بنگاه در ســطح شهر اختصاص 
دهیم، انحراف از موضوع اصلی اســت؛ در حالی که 
قاچاقچیان اصلــی در حال انجام کار خودشــان 

هستند. 

رئیس اتاق اصناف ایران با طرح این سوال که چرا 
در مرزها با کالای قاچاق برخورد نمی شود؟ گفت: 
مقام معظم رهبری فرمودند که هر جا کالای قاچاق 
کشف شــد، در همان جا معدوم شــود، نه این که 
اجازه دهیم کالاهای قاچاق به شهرها و شبکه های 
توزیع مجاز و غیرمجاز ورود پیــدا کند و بعد با آن 
برخورد کنیــم.  فاضلی تصریح کــرد: هم اکنون 
افزایش قیمتی حتی از ســوی مراجع قانونی مثل 
کارخانجــات در برخی کالاها اتفــاق افتاده و این 
شیوه مبارزه با کالای قاچاق منجر به افزایش قیمت 
می شــود و به خصوص افزایش قیمت در کالاهای 
خارجی بیشتر است. وقتی شــبکه سالم را از روی 
زمین جمع آوری می کنید و به زیر زمین می برید، 

خیلی کارها انجام می شود. 
فاضلی بــا تأکید بــر این که برخــورد با کالای 
قاچاق باید جزء دکترین ما باشــد، اظهار داشــت: 
برای موفقیــت در اقتصاد مقاومتــی، همه باید به 
صــورت هماهنگ عمــل کنیم، اما من شــیوه را 
خیلی هماهنگ نمی بینم و عــزم و اراده برای این 
کار ملی نیست.  وی در پاســخ به سوال خبرنگار 
فارس در مورد این که اختصاص فرصت دو هفته ای 
برای تهیه فاکتور لوازم خانگی به اصناف مناســب 
است یا خیر، گفت: شــیوه برخورد با کالای قاچاق 
در اصناف غلط اســت و این فرصــت دوهفته ای 
نیز کافی نیســت.  فاضلی با بیان این که با قاچاق 
سازمان یافته مبارزه نمی شــود، گفت: گزارشی در 
باب مصرف مشــروبات الکلی از مسئولان نظامی 
کشور داشــتم که در اینجا این سوال پیش می آید 
که آیا توزیع مشــروبات الکلی هم از طریق اصناف 
انجام می شــود؟  وی تصریــح کرد: چطــور در 
کشوری که مصرف این گونه مشروبات غیرشرعی 
اســت، این کالاها وارد و عرضه می شــود و سوال 
اینجاســت که مشــروبات الکلی در کشور چگونه 
توزیع می شــود؟ و اصولا چرا مصرف سرانه در یک 
کالای غیراسلامی با بعضی از کشورهای غیراسلامی 
برابر اســت؟  رئیس اتاق اصناف ایران گفت: باید 
هر فضایی را برای عرضه کالای قاچاق در کشــور 
ناامن کنیم و ایــن کار نیازمند عزم ملی اســت و 
برخورد با کالای قاچاق باید در مرزها انجام شــود 
و یقین داشته باشــید که اگر چنین اتفاقی بیفتد، 
 دیگر هیچ کالای قاچاقی در ســطح شهرها توزیع

نمی شود. 

رئیس اتاق اصناف: 

به جای بازاریان با باندهای مافیایی مبارزه کنید 
  وزیر کار: قاچاق مهم ترین معضل اقتصاد ایران است            قاچاق تهدید بزرگ اشتغال در کشور به شمار می آید

صعود نامحسوس شاخص های بورس

شــاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهــران درپایــان معامــلات روز گذشــته، 
دوشــنبه 5 مهر 95 با افزایــش 8واحدی به 
رقــم 77 هزارو89 واحد رســید. براســاس 
گزارش های رســیده از تــالار حافظ، دیروز 
معاملات ســهام در نماد معاملاتی 3 شرکت 
هلدینــگ پتروشــیمی خلیج فــارس بــا 
67واحد، ســرمایه گذاری غدیر با 25واحد 
و کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایــران با 
20واحد افزایش، بیشترین تأثیر مثبت را بر 
برآورد شــاخص کل بورس به نام خود ثبت 
کردند. درمقابل اما معاملات ســهام در نماد 
معاملاتی 3 شــرکت پالایــش صنعت نفت 
آبادان با 46واحد،  ایران خــودرو با 29واحد 
و گروه ســایپا با 16واحد کاهــش بالاترین 
تأثیر منفی را برمحاســبه این نماگر به دوش 
کشــیدند. ارزش کل معاملات بورس تهران 
هم به بیش از 197 میلیارد تومان بالغ شــد 
که ناشی از دست به دست شدن 696 میلیون 
و491 هزار ســهم و اوراق مالی قابل معامله 

طی 60 هزارو90 نوبت دادوستد بود.
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درصدتغييرمقدار

 چلو خورشت 4 هزار تومانی
با سنگدان مرغ 

ناصر حسینی رئیس اتحادیه چلوکباب و چلو 
خورشت تهران اعلام کرد: قیمه ها و قورمه های 
خیابانی از موادغذایی فاســد تهیه می شــوند. 
اســتفاده از برنج های تاریخ گذشــته، پوست و 
ضایعات و حتی سنگدان مرغ به عنوان گوشت 
به این فروشــندگان خیابانــی کمک می کند 
یک پرس پلو و خورشــت را به قیمت چهار هزار 
تومان فروخته و سود هم کسب کنند! او تأکید 
می کند: باید بررسی شــود بهای تمام شده یک 
پرس قیمه چقدر است. درحال حاضر قیمت یک 
کیلو برنج 11 هزارتومان است که 150گرم آن 
1650تومان می شود. از طرف دیگر گوشت نیز 
کیلویی 30 هزارتومان است که اگر 50گرم هم 
گوشــت برای هر پرس درنظر بگیریم، می شود 
1500تومان. تا همین جا قیمت این غذا بیش 
از 3 هزارتومان شده اســت. حالا اگر لپه، روغن 
و ســایر افزودنی ها را محاســبه کنیم، بیش از 
6 هزارتومان قیمت تمام شده این غذا می شود. 
چگونه این غذا را درگوشه های تهران به قیمت 

4 هزارتومان عرضه می کنند؟ 

ایرانی ها یک سوم اروپایی ها 
پیشرفته ماهی می خورند

متوســط مصرف ســرانه ماهــی در ایران 
10کیلوگرم است. این درحالی است که به گفته 
معاون وزیرجهاد کشــاورزی متوسط جهانی 
ســرانه مصرف ماهی 20کیلوگرم است که این 
رقم در کشورهای توسعه یافته به 30کیلوگرم نیز 
می رسد. به گفته حسن صالحی درصورت اجرای 
درست برنامه ششم توسعه،  سهم آبزی پروری 
به بیــش از 50درصد خواهد رســید که البته 
تسهیلات و سرمایه گذاری برای پیشبرد اهداف 
دراین حوزه حایز اهمیت اســت. گفتنی است 
که طبق گفته های مدیر شیلات سازمان جهاد 
کشاورزی استان تهران تا پایان  سال جاری آمار 
تولید ماهی های خوراکی استان تهران به 6 هزار 
تن افزایش پیدا می کند که در این میان، قزل آلا 
بیشــترین میزان تولید را در بیــن ماهی های 

سردآبی به خود اختصاص داده است.

ثبات قیمت مسکن تا تابستان 95

رئیس اتحادیه مشاوران املاک می گوید، مسکن 
هنــوز وارد دوره پیش رونق نشــده و پیش بینی 
می شــود تا اوایل تابستان  ســال آینده قیمت ها 
ثبات داشته باشد. حســام عقبایی با بیان این که 
درمجمــوع در پایتخت 34 هــزارو830 قرارداد 
مسکن ثبت شده، اعلام می کند، اردیبهشت ماه 
 ســال آینده دو انتخابات مهم ریاست جمهوری و 
شورای های اسلامی شهر و روســتا را داریم، بازار 
مسکن معمولا از این گونه رویدادها تأثیر می پذیرد. 
تقریبا می توان گفت، دوماه قبــل و دوماه بعد از 
انتخابات بازار مسکن تحت حاشیه انتخابات قرار 
دارد و از این رو تا پایان بهار  ســال 96 ثبات قیمت 

مسکن حاکم خواهد بود.

ویترین خانواده

نوبرانه

 سبک ترین دوچرخه برقی جهان
به بازار آمد 

شهروند| سبک ترین دوچرخه برقی جهان تولید 
شــد. این دوچرخه برقی که Model e نام دارد، 
درشرکتی موسوم به Budnitz طراحی و ساخته 
شده است. این دوچرخه از آلیاژ تیتانیومی ساخته 
شده و وزن بســیار کمی دارد. گفتنی است، موتور 
برقی این دوچرخه تا حداکثر سرعت ۲۴کیلومتر بر 
ساعت را برای شما فراهم می کند. نکته جالب توجه 
اینجاست که دوچرخه ســوار می تواند با استفاده از 
تلفن همراه خود موتوربرقی دوچرخه را کنترل کند. 
باتری قدرتمند این دوچرخه تا مسافت ۱۶۰کیلومتر 
کارایی دارد. گفتنی است؛ حسگرهای مخصوصی در 
موتور این دوچرخه نصب شده که به وسیله آنها موتور 
تشخیص می دهد در سربالایی رکاب زده و نیروی 
بیشــتری به دوچرخه تزریق کنــد. این دوچرخه 

3 هزارو95۰ دلار قیمت گذاری شده است. 
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بازار  سکه و طلا )قیمت ها به تومان(
نوع

سکه طرح قديم

سکه طرح جديد

نيم سکه

ربع سکه

سکه يك گرمي

هر گرم طلاي ۱۸ عيار

۱,۱۱۶,۰۰۰

۱,۱۱۷,۵۰۰

۵۶۷,۰۰۰

۲۹۶,۰۰۰

۱۸۷,۰۰۰

۱۱۴,۱۸۰

تغييرقيمت

بازار  جهاني

نوع

هر اونس طلا

نقره 

هر بشکه نفت اوپك

هر بشکه نفت برنت

؟؟

۱۹,۷۰

۴۳.۲۷

۴۶,۸

تغييرقيمت )دلار(

تغییرنرخ برابري ارزها

يورو به دلار

پوند به دلار

دلار به درهم

۱.۱۲۵۷

۱.۲۹۵۰

۳.۶۷۰۰

بازار  ارز  )قیمت ها به تومان(
مبادلاتینوع ارز تغييرتغييربازار آزاد

دلار آمريکا

يورو

پوند انگليس

درهم امارات

۳۵,۶۷۰

۴,۰۲۵

۴,۶۷۲

۹۷۹

۳۱,۴۳۰

۳۵,۲۸۶

۴۰,۷۹۲

۸,۵۵۸

-

-

-

-

بازار طلا و ارز

بازار لوازم خانگی

MCM64060 غذاساز بوش

HR7778 غذاساز فليپس

FP7367RT غذا ساز مولينکس

FPB 22 غذاساز فلر

500-SFP غذاساز ساپر

BFP800 غذاساز برويل

KFP1644E غذاساز كيچن ايد

۷۴۹ هزار تومان

۹۹۹ هزار تومان

۶۴۹ هزار تومان

۱۹۵هزار تومان

۳۱۸ هزار تومان

دو ميليون و ۵۰۰ هزار تومان

دو ميليون و ۳۵۰ هزار تومان

قيمت )تومان(مدل

سایر بازارها

یادداشت

محسن جلال پور
رئیس پیشین اتاق بازرگانی 
ایران

حالا دیگر پنج سالی می شود که پسته ایران 
بازارش در جهان را از دســت داده  اســت. پای 
حمایت از تولیــد داخلی آن قــدر لنگ زد که 
مقام اولی را بوسیدیم و دو دستی تقدیم آمریکا 
کردیم؛ مثل خیلی چیزهای دیگر. انگار نه انگار 
که در کمتــر از یک دهه قبل، بــرای خودمان 
برو و بیایی داشــتیم و به ظن خیلی ها سلطان 
پسته دنیا بودیم. حالا محسن جلال پور، رئیس 
ســابق اتاق بازرگانی ایران که یکــی از بانیان 
ایجاد انجمن پســته در کشور بوده است، سوژه 
یادداشــت مجازی خــود را به پســته و وضع 
هشداردهنده تولید آن در ایران اختصاص داده 

است. 
لطف و محبت دوســتان همچنان ادامه دارد 
و در مقابــل این همه بزرگــواري نمی دانم چه 
کنم. امروز بعدازظهر افتخــار میزباني اعضاي 
هیأت مدیــره انجمن پســته ایــران و جمعي 

از فعالان ایــن صنعت را داشــتم. از آنجا که از 
موسسان این انجمن هســتم و تا قبل از عارضه 
قلبي به مدت 10سال، ریاست هیأت مدیره آن 
را برعهده داشته ام، خیلي علاقه مند بودم دیدار 
مجددي داشته باشیم. جمع خوبي بود و از هر 

دري سخن گفتیم.
ولي پســته نقُل مجلس بود. قبلا نوشته بودم 
که شرایط این روزهاي بازار پسته خوب نیست 
و مشکل اساسي این است که محصول ما توان 
رقابت با محصول آمریکایي را روزبه روز بیشــتر 
از دســت مي دهد. به نظر می رســد محاسبات 
دربــاره افزایش تولید پســته آمریــکا دارد به 
واقعیت نزدیک می شــود و از قرار معلوم، تولید 
در این کشور از هشــتصد میلیون پوند، یعني 
بیش از370هزار تن گذشته است. علاوه بر آن، 
قیمت تمام شده پسته آمریکا نصف هزینه تمام 
شده محصول ماســت و این رابطه یک سویه، 
عرصه رقابت را براي ما بسیار تنگ کرده است. 
پیش از این، آمریکایي ها کمتر تولید می کردند 
و معادلات بازار به گونه ای نبود که پسته ایران 
این قدر تحت فشــار باشــد. رقابتــي هم بین 

فروشندگان ایراني و آمریکایي اتفاق نمي افتاد. 
ولي در حال حاضر با وجود افزایش میزان تولید 
کشور رقیب و مشــکلاتي که پیش روي ما قرار 
دارد، رقابت به شــدت زیاد شده است. تا همین 
اواخــر، ایران در صدر کشــورهاي صادر کننده 
پسته قرار داشت؛ اما به نظر می رسد این جایگاه 

دیگر از آن ایران نیست.
پیش از این، بخش زیــادي از محصول ایران 
صــادر می شــد در حالي که بخش زیــادي از 
محصول آمریکا به بازار داخلي این کشــور راه 
می یافت. اما به نظر می رســد در  ســال جاري، 
تولیــد و همین طور صــادرات محصول آمریکا 
بــا افزایش قابــل توجهي همراه شــود. به این 
ترتیب، ایــران احتمالا به رتبــه دوم این بازار 
نزول خواهدکرد. در این میان، آنچه مهم به نظر 
می رسد این است که ایران جایگاه و اعتبارش را 
در طول سال هاي متمادي، با صرف هزینه هاي 
گزاف کسب کرده و توانســته بازاري یک و نیم 

میلیارد دلاري را حفظ کند.
اما در حال حاضر، با توجه به شــرایط پیش 
آمده، عملا این جایگاه در معرض تهدید جدي 

قرار دارد. شاید براي علاج کمي دیرشده باشد 
امــا حداقل کاري کــه باید انجام شــود توجه 
جدي به بهره وري بالاتر در تولید این محصول 
است. هم اکنون متوسط برداشت پسته ایراني، 
پانصد کیلوگــرم در هکتار اســت؛ حال آن که 
آمریکایي هــا نزدیک بــه چهارتــن در هکتار 

برداشت می کنند.
علاوه بر آن، میزان آب مصرفي و هزینه هاي 
جانبــي دیگــر در ایــران، چند برابــر هزینه 
آمریکایي هاســت. از طرفي بــا اطمیناني که 
صادرکننــدگان آمریکایي از نحــوه حضور در 
بازار، میزان تولید و بهــره وري و دیگر متغیرها 
دارنــد، بــراي آنها امــکان عقــد قراردادهاي 
طولاني مــدت فراهــم آمــده و می تواننــد با 
طراحي مکانیزم مناسب براي فروش مدت دار، 
پیــروز این رقابت باشــند. با وجــود این براي 
ما هنــوز هم فرصت وجــود دارد چــه آن که 
هنوز امکان اندیشــیدن تمهیداتي براي حفظ 
بخشــي از این موهبــت بزرگ از بیــن نرفته 
 اســت. اما شــاید همین فردا، چنین فرصتي

مهیا نباشد.

اقتصاددانان در فضای مجازی

رنج پسته 


